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VIJESTI

Ponovno otvorena
Knji�nica Sesvete
Knji�nica Sesvete, Trg D.
Domjaniæa 6, obavještava ko-
risnike da je nakon dvomje-
seène revizije ponovno otvo-
rena. Radno vrijeme Knji�ni-

ce je od ponedjeljka do pet-
ka od 8 do 20 sati, a subotom
od 8 do 14 sati.

Upis u teèaj za
manekene i
fotomodele 
Modna agencija »Fashion
team« organizira upise u no-
vi teèaj za manekene i foto-
modele. Upisi su u Ogrizovi-
æevoj 22, a sve potrebne oba-
vijesti mogu se dobiti na te-
lefon broj 3821 047.

Upisi u glumaèku
školu 
U Off theatru Bagatella, Bed-
njanska 13, traju upisi u glu-
maèku školu za sve zaintere-
sirane, bez obzira na godine
i zanimanje. Upisi su svako-
ga dana od 16 do 18 sati u ka-
zalištu Bagatella. Informaci-
je se mogu dobiti putem tele-
fona broj 6170-423 ili mobite-
la broj 099/550-673.
Svakog dana u 17 sati odr�a-
va se i audiciji za rad u no-

vim predstavama (komedija-
ma). Mogu joj pristupiti svi
akademski glumci i drugi
glumci koji imaju komièar-
ski dar, a stari su izmeðu 20 i
50 godina. Obavljaju se i upi-
si u majstorske radionice ko-
ji vode poznati glumci i reda-
telji.

O Trance danceu i
šamanizmu u KIC-u
U Kulturno informativnom
centru (KIC) u Preradoviæe-
voj 5, u utorak u 18.30 sati
odr�at æe se uvodno preda-
vanje u plesnu radionicu
Trance dance koja se temelji
na elementima indijanskog
šamanizma. Predavanje æe
se odr�ati na engleskom, uz
prijevod, a govorit æe psiho-
log i terapeut Alix Wilbert.
Na predavanju æe biti rijeèi o
iscjeljujuæem zvuku dina-
mièkih bubnjeva, potpoma-
ganju buðenja, mentalnoj
jasnoæi, fizièkoj otpornosti i
emocionalnom blagostanju.
Ulaz je slobodan.

U Velikoj Gorici 800
prvašiæa 

Prvi dan škole za oko 800 ve-
likogorièkih prvašiæa, zapo-
èeo je prigodnim sveèanim
programima koji su odr�ani
u svih osam osnovnih škola.
Nakon slu�benog dijela pro-
grama, djecu i roditelje u
školama u Lukavcu, Nikoli
Hribar i Eugen Kumièiæ, poz-
dravio je i velikogorièki gra-
donaèelnik Ivan Šuker. Uz
�elju za što boljim uspjehom
u nastavi, Šuker je obeæao
bolje uvjete rada u svim ško-
lama. Za podizanje standar-
da (investicije, tekuæe odr�a-
vanje te dodatni sadr�aji za
djecu), u proraèunu je za ovu
godinu osigurano dva miliju-
na 226 tisuæa kuna. J.P.

Tramvaj br. 31 po
izmijenjenoj trasi
Zbog revizije i odr�avanja
kontaktne mre�e raskri�ja

Branimirova i Dr�iæeve uli-
ce, u noæi na srijedu, 11. ruj-
na, noæna tramvajska linija
br. 31 prometovat æe izmi-
jenjenom trasom: Èrnome-
rec – Trg bana Josipa Jelaèi-
æa – Zrinjevac – Vodnikova –
Savska – Jadranski most –
Zapruðe. Te æe noæi imati i
privremeno stajalište – za
smjer prema Savskoj na Tr-
gu kralja Tomislava kod bro-
ja 16, a za smjer prema Trgu
bana Josipa Jelaèiæa na Star-
èeviæevu trgu.
Od Zapruða do Branimirove
tr�nice prometovat æe izva-
nredna autobusna linija.

Bez struje u utorak

Zbog redovnog godišnjeg
pregleda elektriènih ureða-
ja, u utorak 10.rujna, struje
neæe imati
od 8 do 13 sati: Selska 92,
100, 118, 91-125/3, 131, 153,
Ozaljska 93-95, 108-114, 126-
142, 148-150, Puljska 1, Zor-
kovaèka 2-8, Veprineèka 16,

Barilovièka, II Barilovièka,
Brloška, Januševeèka, Labin-
ska 11-15, Viteziæeva 82-84,
Creska 17-19a, 24-28, Gorta-
nova 35-43, 38-50, Lovranska
19-23, 20-24, Lošinjska 18, Bo-
siljevska 45, 51, Mandiæeva 1-
19, Novigradska 1-7, 2 do
kraja, Zveèajska, Jankomir-
ska, Okiæka 25.
Zbog radova na niskonapon-
skoj mre�i, struje neæe ima-
tiod 8 do 16 sati: Graèansko
Dolje 13-19, Nadvina, IV Bi-
zek, Graèanske Du�ice, Svi-
banjèica, Kvintièka 31 do
kraja, 26 do kraja;
od 8 do 14 sati: Iški put, Pre-
kratova 37-59, 44-56, Remeti-
neèka 103-119, 123-125, 100,
Savski Gaj, VIII-XI put, Dan-
koveèka 117, 100-kraja, Kra-
varska, Loèilnièka, Meðašna;
od 8.30 do 14 sati: Dolèiæ 9 do
kraja, Kozjak 1-5, Rebar 20-
22, 23-29.
Na podruèju Elektre Klara
struje neæe imati
od 8 do 15 sati: u Odri:
Odranska 69-95, 66-84,
Odranski odvojak.
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GRADSKA ANKETA: KAKO JE PROTEKAO PRVI
DAN ŠKOLE

Djevojèice se veselile, a
Luka se rasplakao

Prvoga školskog dana posjetili smo jedan od prvih ra-
zreda Osnovne škole Cvjetno naselje. Nakon što je uèitelj-
ica Snje�ana podijelila poklone dobrodošlice – èokoladice,
jabuke, lizalice i raspored sati, upitali smo neke od prva-
šiæa kako im se sviða nova škola, prijatelji, uèiteljica. Pre-
ma odgovorima zakljuèili smo, da su djeca ovaj dan �eljno
išèekivala.

Dorijan
Brezak:
Škola mi se
sviða i jako
sam joj se
veselio. Nije
me uopæe
bilo strah.

Lovro Ško-
panèiæ: U
školi mi je
prvi dan pro-
šao super, a i
uèiteljica je
dobra. Znam
je otprije, jer �ivimo u is-
tom neboderu. Prije škole
bio sam jako uzbuðen, ali
sad je sve super.

Eva Gajiæ:
Lijepo mi je u
školi i jako
volim iæi i u
vrtiæ i u školu.
Upoznala
sam mnogo
nove djece, a u klupi sje-
dim s prijateljicom Elizabe-
tom, koju poznajem otpri-
je.

Ana-Ma-
rija Lopa-
riæ: U školi
mi je super,
imam puno
novih prija-
telja, a jako
se volim
igrati.

Luka Smo-
ljo: Ja ne bih u
školu! Doma
bih, k mami (i
tad je Luka
briznuo u plaè,

pa smo ga odveli roditelji-
ma koji su èekali ispred
uèionice).

Andrea Peri-
ca: Nisam se bo-
jala prvoga da-
na škole, jer ov-
dje mi se sviða i
imat æu puno
novih prijatelji-
ca. M. M.

Izlo�ba naslovnica svjetskih novina o 11.
rujnu 2001.
Hrvatsko-amerièko društvo organizira izlo�bu plakata s
naslovnicama svjetskih novina tiskanih 12. rujna 2001. go-
dine.
Izlo�ba æe biti odr�ana u Muzeju grada Zagreba u Opatiè-
koj 20, a bit æe otvorena u utorak u 19 sati.
Cilj izlo�be èije je postavljanje pri kraju, je obilje�avanje
godišnjice razornih teroristièkih napada na ljude i grado-
ve SAD-a, koji su se zbili prije godinu dana, 11. rujna
2001.
Autor postava je arhitekt �eljko Kovaèiæ, a izlo�ba æe se
odr�ati pod pokroviteljstvom Lawrencea G. Rossina, vele-
poslanika SAD-a u Republici Hrvatskoj.

ŠUMARI-ZAŠTITARI UPOZORAVAJU DA SE SMANJUJU POVRŠINE POD PITOMIM KESTENOM

Rak drveæa uništit æe
Medvednicu? 

Na Medvednici pitomi je kesten autohtona vrsta pa je va�no saèuvati ga zbog biološke raznolikosti, te
ekološke, pejza�ne i socijalne (rekreativne) uloge, upozorava mr. Sanja Novak-Agbaba iz Odjela za zaštitu

šuma u Šumarskom institutu

Pitomi kesten va�an za
gospodarstvo 

Pitomi kesten ima dvos-
truku ulogu – raste kao
šumsko drvo i kao voækari-
ca. U Istri su podignuti i pr-
vi voænjaci pitomog keste-
na.

Drvo pitomog kestena
dobro je za izradu elektriè-
nih stupova te kao kolje u
vinogradima. Zbog puno ta-
nina koje sadr�i, upotre-
bljava se za izradu �eljez-

nièkih pragova, a koristi se
i u proizvodnji tanina (izvo-
zi se u Sloveniju koja ima
tvornicu tanina). Nije zane-
marivo ni to, da je med pi-
tomog kestena jako kvali-
tetan i zdrav. To su neki od
razloga što nam ih je na-
brojila Sanja Novak-Agba-
ba, tvrdeæi kako je pitomi
kesten i gospodarski va-
�an.

Nakon mirisa peèenih i
kuhanih klipova kukuru-
za, uskoro æe se na zagre-
baèkim ulicama poèeti ši-
riti miris kestena. Na Med-
vednicu æe u berbu tih je-
senskih plodova, krajem
rujna i poèetkom listopada
pohrliti, kao i svake godi-
ne, mnogobrojni graðani.
Meðutim, upozoravaju šu-
mari-ekolozi, staništa pito-
mog kestena (Castanea
sativa) u posljednjih su se
deset godina znatno
smanjila a kesten se potis-
kuje iz naših šuma.

I stanje u kestenovim šu-
mama na Medvednici sve
je lošije. Razlog je bolest –
rak kestenove kore, i za-
postavljanje pitomog kes-
tena zbog slabe ekonom-
ske vrijednosti njegova dr-
va. Tako se, prilikom pro-
voðenja mjera njege i zaš-
tite šuma, pitomi kesten
zamjenjuje s gospodarski
znaèajnijim vrstama drve-
æa, kao što je hrast kitnjak.
»S obzirom na to da je na
Medvednici pitomi kesten
autohtona vrsta, va�no je
saèuvati ga zbog biološke
raznolikosti, te ekološke,
pejza�ne i socijalne (re-
kreativne) uloge«, istaknu-
la je mr. Sanja Novak-Ag-
baba iz Odjela za zaštitu
šuma u Šumarskom insti-
tutu.

Lijeèenje - preskupo?
U svim šumama pitomog

kestena na Medvednici
prisutan je rak kestenove
kore èiji je uzroènik para-
zitska gljiva (Cryphonec-
tria parasitica). Gljiva je

vrlo agresivna i mo�e zara-
ziti stabla bez obzira na nji-
hovu vitalnost i dob. Ova je
bolest u Hrvatskoj od 1950.
godine. Kod zaraze dolazi
do uzdu�nog pucanja kore
debla i grana, u što prodire
parazitska gljiva i uzrokuje
sušenje stabla.

Osamdesetih godina, me-
ðutim, pojavila se prirodna
biološka zaštita – hipoviru-
lentni (dobroæudni) soj glji-
ve èija svojstva prelaze na
aktivni (zloæudni) rak i zac-
jeljuju ga. Da bi se ubrzalo
zacjeljivanje, u laboratoriji-
ma se poèela raditi mješavi-
na hipovirulentnih sojeva
koja se utiskivala u rupice
izdubljene u kori drveta oko
zara�enog mjesta (inokula-
cija). Biološka zaštita, me-
ðutim, provodila se samo
eksperimentalno, jer je sku-
pa. Sreæom, napominje mr.
Sanja Novak-Agbaba, hipo-
virulentni se soj gljive širi,
pa ako se to nastavi, rak

kestenove kore ne bi tre-
bao više ugro�avati op-
stanak ove vrste drveæa.

»U zaštiti pitomog kes-
tena prošle je godine po-
èelo vaðenje suhih staba-
la i onih jako zara�enih,
no to treba nastaviti. Tre-
ba i prorjeðivati mlade i
guste dijelove šuma (koji
se sami obnavljaju, iz
panjeva) kako bi imali
dovoljno hrane i svjetla
za rast i odupiranje bo-
lesti«, istaknula je Sanja
Novak-Agbaba. Mjere
njege predstavljaju za
šumsko gospodarstvo iz-
vjestan trošak, ali u zašti-
ti okoliša, pogotovo u po-
druèju koje je proglaše-
no parkom prirode, to je
mala cijena. »U svijetu je
tendencija zaštititi i oèu-
vati«, napominje.

Prirodi treba pomoæi
Unošenje drugih vrsta

kestena na Medvednicu,

poput lovranskih maruna,
što su nedavno kao mo-
guænost najavili u Šumariji
Zagreb, nema baš smisla,
napominje Sanja Novak-
Agbaba, jer podneblje je
drugaèije, a i cilj je saèu-
vati autohtoni pitomi kes-
ten.

U zaštiti šume šumari-
ekolozi suraðuju s Javnom
ustanovom Park Prirode
Medvednica. »Predlo�ili
smo im da se osnuju trajne
pokusne površine na koji-
ma bi se svake godine pra-
tilo zdravstveno stanje i
razvoj pitomog kestena«,
rekla nam je Sanja Novak-
Agbaba. I grad bi se, napo-
minje, trebao ukljuèiti u
sufinanciranje mjera zašti-
te. Analizom zdravstvenog
stanja utvrðeno je da na
Medvednici ima oko 34 po-
sto stabala zara�enih ak-
tivnim rakom te 20 posto
zara�enih dobroæudnim
sojem gljive. Krajem rujna
šumari-ekolozi ponovno
æe krenuti u obilazak Med-
vednice te ponovo procije-
niti stanje pitomog keste-
na.

»Vjerujem da pitomi
kesten na Medvednici ne-
æe nestati, no ako se ubrzo
ne primijene mjere zašti-
te, znatno æe se smanjiti
površine na kojima raste
kao i njegova kvaliteta, ko-
ja je ionako veæ smanje-
na«, istaknula je na kraju
Sanja Novak-Agbaba, do-
dajuæi da se sama priroda
pobrinula za njegovu zašti-
tu, »no trebamo joj i mi po-
moæi«.

Gordana Petrovèiæ

BILJEŠKA

ZET-ovci æe i
dalje svirati i

zvi�dati 
Jedan èitatelj potu�io

nam se na glasnu limenu
glazbu što se èuje iz po-
druma upravne zgrade
ZET-a na remizi u Ozalj-
skoj, kao i na uèestalo
zvi�danje prometnika
što, tvrdi, ometa stanare
obli�njih kuæa u poslije-
podnevnom odmoru.

Uz to što se ne mo�e
odmarati, od takve »bu-
ke«, navodi èitatelj, ne
mo�e se ništa ni raditi,
pa ga zanima namjerava
li ZET što poduzeti po
tom pitanju.

»Toèno je da ZET-ov li-
meni orkestar vje�ba u
podrumu upravne zgra-
de u Ozaljskoj 105. To èi-
ni veæ više od 20 godina i
dosad nam se još nitko
nije po�alio na buku«, iz-
javio je u ponedjeljak sa-
mostalni referent za od-
nose s javnošæu ZET-a,
Stjepan Šèukanec.

Orkestar vje�ba dva
puta tjedno od 17 do 19
sati u zvuèno izoliranoj
prostoriji s dvostrukim
prozorima, pa je, tvrdi
Šèukanec »malo vjerojat-
no da glazba remeti neèi-
ji odmor«.

»Zvuèni signali kontro-
lora-koordinatora, pak,
sastavni su dio njegova
posla, jer na taj naèin
obavještava putnike i vo-
zaèe da tramvajski vla-
kovi mogu krenuti s voz-
ne stanice«, dodao je
Stjepan Šèukanec, nagla-
sivši kako je takva koor-
dinacija va�na za protoè-
nost tramvajskog prome-
ta.

No napomenuo je da æe
se u dogovoru s koordi-
natorima zvuèni signali
pokušati u što veæoj mje-
ri zamijeniti drugim na-
èinima signaliziranja.

B. J.

Foto: Vjesnik/ Tatjana Šilipetar

SA ŠKOLSKOM GODINOM PONOVO POÈINJE AKCIJA »DJECA, PRIJATELJI U PROMETU«

U djeèjem vrtiæu Pèelica mališani pola�u »vozaèki ispit«
Šime Luèin: Osim u škole, prometnu kulturu treba uvesti i u sve djeèje vrtiæe, te od najmanjih nogu pouèavati djecu o

prometnim propisima i opasnostima koje vrebaju na cesti

Ministar unutarnjih poslo-
va Šime Luèin i ministar kul-
ture i predsjednik Hrvatskog
auto-kluba Antun Vujiæ pos-
jetili su u ponedjeljak Djeèji
vrtiæ Pèelica u Dubravi, jer
taj vrtiæ veæ 9 godina u okvi-
ru svojega odgojnog progra-
ma provodi projekt »Promet«
– edukaciju djece o promet-
nim propisima. Ovaj je pos-
jet samo dio akcije »Djeca,
prijatelji u prometu«, koju u
svim hrvatskim osnovnim
školama, predavajuæi o pro-
metnim propisima, provode
meðu prvašiæima djelatnici
Prometne policije.

Kako je rekao ministar Ši-
me Luèin, ove je godine MUP
krenuo korak dalje, s ciljem
da prometnu kulturu dovede
i u djeèje vrtiæe. »Na�alost,
ovakvi vrtiæi još uvijek su
izuzetak, ali æemo kroz Na-
cionalni program sigurnosti
u cestovnom prometu poku-
šati ostvariti isto i u ostalim
vrtiæima u Hrvatskoj«, rekao
je Luèin.

Predsjednik HAK-a Antun
Vujiæ naglasio je potrebu da
prometni odgoj, koji je sad
eksperimentalan u 95 hrvat-
skih osnovnih škola, postane
sastavni dio nastavnog pro-
cesa.

U Vrtiæu Pèelica, naime,

nema zatvorenih vrata. Sve
su prostorije slobodne za
prolazak, ali samo ako se
djeca pridr�avaju prometnih
propisa postavljenih po cije-
lom vrtiæu. Prema rijeèima
ravnateljice vrtiæa Danijele
Štuke, djeca o prometu uèe
uz pomoæ bojanki, èlanaka iz
novina, video-kaseta te ma-
terijala koji im nabavlja
HAK.

»Najviše se ponosimo na-

šom auto-školom, u kojoj
djeca doista pola�u vozaèki
ispit, i to tako, da pola�u is-
pit iz prometnih pravila, te
voze malim autiæima po na-
šoj improviziranoj cesti u ho-
dniku, poštujuæi semafore i
pješaèke prijelaze«, ka�e
ravnateljica Štuka. Djeca su
se tomu sama dosjetila, nas-
tavlja, i to zbog gu�ve koja je
nastala na malom prostoru
kad su kupljeni mali auto-

mobili. Projekt je 1994. godi-
ne pohvaljen u Parizu u Eu-
ropskom institutu za razvoj
potencijala djece, kao vrlo
inovativan i edukativan«, re-
kla je ravnateljica Danijela
Štuka.

Za posjeta dvaju minista-
ra, pak, praktièni dio »vozaè-
kog ispita« polo�ila su dva
Kristijana i Toni, a ministar
Luèin èestitao im je i uruèio
prigodne darove.

Marina Majiæ

Polaganje »vozaèkog ispita« pred ministrima

U OSNOVNOJ ŠKOLI
STENJEVEC 

Proradilo prvo
školsko dizalo za

invalide 
Gradonaèelnica Vlasta Pa-

viæ u ponedjeljak je u OŠ
Stenjevec sveèano pustila u
rad prvo zagrebaèko školsko
dizalo za osobe s invalidite-
tom. To dizalo za koje je
Gradsko poglavarstvo izdvoj-
ilo 650 tisuæa kuna, umnogo-
me æe olakšati školovanje
uèeniku petog razreda An-
driji Smoljanu, djeèaku koje-
mu su invalidska kolica do-
sad ote�avala pohaðanje nas-
tave.

Uz dizalo, osobama s po-
sebnim potrebama u toj su
školi prilagoðeni i toaleti, a
izgraðena je i rampa. »Ovo
dizalo mo�da se nekima èini
malim korakom, no svoj djeci
koja su na neki naèin druga-
èija od veæine, ono predsta-
vlja veliku stvar. I ubuduæe
æu podr�avati sliène akcije.
Tijekom ovoga mjeseca odre-
dit æemo koje æemo projekte
sliène vrste poduprijeti u
sljedeæoj godini. Buduæi da
ima dosta zahtjeva za ovakva
dizala, ona æe nam sigurno
spadati meðu prioritete«, na-
glasila je gradonaèelnica.

Ravnateljica škole Mirjana
Kne�eviæ poruèila je svim
uèenicima s posebnim potre-
bama da su im vrata OŠ
Stenjevec – širom otvorena.
Andrija Smoljan rekao je pak
da je dosad u školu dolazio u
pratnji obitelji, te da mu je
zbog ote�anog kretanja ško-
lom i odlazak u knji�nicu na
prvi kat bio nemoguæ.

Akciju za nabavu dizala
pokrenuli su još prije dvije
godine Društvo osoba s para-
plegijom i amputacijom (DO-
PA), Udruga roditelja djece s
posebnim potrebama Pu�,
Ministarstvo prosvjete i špor-
ta, te Gradski ured za obra-
zovanje i šport.

»Krajnji je cilj naših nasto-
janja da ubuduæe sve škole
budu pristupaène svima. Jer
obrazovanje mora biti dos-
tupno svakome djetetu«, na-
glasio je Milan O�egoviæ,
predsjednik DOPA-e.

Uèenici OŠ Stenjevec pros-
lavili su dobivanje dizala uz
prigodan program, pjesmu i
maštovit igrokaz. Sveèanosti
su, izmeðu ostalih, prisustvo-
vali i proèelnik Gradskog
ureda za obrazovanje i šport,
Ivica Lazanja, naèelnica
Gradskog ureda za izgradnju
Marina Ljubièiæ te zamjenik
gradonaèelnice Milan Ban-
diæ. S. D.

Foto: Reuters


